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la Unión Europea…, nuestra pregunta es: ¿qué medidas está 
proponiendo y poniendo en marcha la Generalitat valenciana 
para adaptarnos al brexit?

Gracias . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria .

Gràcies per no esgotar els quatre minuts .

Donarà la resposta l’honorable conseller .

Conseller, quan vosté vullga .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Gràcies, president .

Senyor diputat, senyor Arques, he de dir-li que som cons-
cients de la situació i de la importància que té per al govern 
valencià el Regne Unit . Però hem d’anar en peus de plom . Vull 
dir, puc dir-li que, a hores d’ara, les negociacions entre al Unió 
Europea i el Regne Unit no estan tancades, com vosté molt 
bé ha dit, i es desconeix clarament en quins termes es desen-
voluparà l’acord .

Però també he de dir-li que, mentrestant, l’actuació de La 
Generalitat és especialment proactiva a nivell tant intern i, 
sobretot, a nivell de la Unió Europea, en la línia de minimitzar 
l’impacte i adaptar-nos a aquest nou escenari internacional . 
I li he de dir que no hem estat aturats, hem estat en continu 
moviment . I vaig a dir-li algunes de les qüestions o coses que 
hem anat fent des del mateix Consell .

Vam participar en la sessió constitutiva de l’intergrup del 
brexit del Comité de les Regions, així com en la sessió plenària 
de 17 de maig, on es va aprovar una resolució sobre les 
repercussions per als ens locals i regionals del brexit .

També he de dir-li que el president de La Generalitat es va 
reunir amb el negociador principal de la Unió Europea per al 
brexit, Michel Barnier .

Vam tenir diàleg sobre política comercial i futur d’Europa, 
amb Cecilia Malmström, fa poquets dies, la comissària euro-
pea de comerç, concretament amb el president, el 25 de maig 
de 2018 a València, amb presència dels agents econòmics i 
socials del nostre territori .

I en el marc del sector del turisme, assistència a la fira World 
Travel Market, de Londres, per part del president de La 
Generalitat, on va tenir diferents reunions de treball amb 
l’oficina de turisme de l’ambaixada, i trobades amb opera-
dors turístics, amb l’objectiu de reforçar la qualitat de l’oferta 
turística en el nostre territori .

A més, des de la vessant de la internacionalització, vull 
destacar que un dels mercats on hem restablert la nostra 

presència ha sigut precisament el Regne Unit, a través d’una 
nova delegació a Londres, operativa des de 2017 .

Dir-li també que el Regne Unit està inclòs en el pla de 
promoció exterior de la Comunitat Valenciana, i enguany 
està previst el desenvolupament d’un missió inversa 
d’importadors d’alimentació i hàbitat, com també una missió 
comercial del sector TIC a Londres en el segon semestre 
d’enguany .

I a més, estem diversificant, buscant noves destinacions 
i potenciant accions en altres països, tant dins de la Unió 
Europea, com fora d’ella . En aquest últim cas, les actuacions 
de promoció van dirigides en aquestos moments a trenta-dos 
mercats, i en aquest marc es troben els viatges institucionals 
que hem fet, junt al nostre empresariat, tant a Canadà en el 
seu moment, com a Xina i Japó .

I per concloure, vull recalcar la participació en la fira Foreign 
Direct Investment Expo de Londres, fira de referència de la 
internacionalització, amb resultats positius . A data de hui, 
s’ha donat seguiment a un projecte d’inversió del sector TIC, 
com també un fons d’inversió a la recerca d’oportunitats a 
gran escala en el nostre territori .

A més, s’ha iniciat contacte amb altres potencials inver-
sors que en aquest moment estan sondejant implantar-se 
ací, en sectors com TIC o fins i tot en sectors com el logístic i 
l’immobiliari .

He de dir-li que seguirem estant atents als trepidants canvis 
que no únicament i exclusiva es produïxen al Regne Unit, es 
produïxen per tot arreu del món, sempre buscant allò millor 
per a les nostres empreses, i com no, per al millor benestar de 
la gent que vivim ací .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, conseller .

Passem a la següent pregunta, que formula la il·lustre dipu-
tada Clara Tirado, ara al conseller de transparència, respon-
sabilitat social . Senyoria, si demana vosté . . . Perfecte . Té vosté 
la paraula, senyoria .

La senyora Tirado Museros:

Sí, gràcies, senyor president .

Senyories .

Senyor conseller .

Rescatar les persones no sols és el leitmotiv d’este govern de 
progrés; és la filosofia que impregna tota la seua política. Un 
principi rector que situa en primer lloc les persones, totes 
les persones, naixquen on naixquen, tinguen el color de pell 
que tinguen, vinguen d’on vinguen, creguen en el deu que 
creguen, o no creguen en cap, estimen qui estimen .
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Mai, senyories, una idea ni una prioritat com esta havia 
cobrat més sentit en el si d’un govern com el nostre, el govern 
valencià, compromés amb la solidaritat, amb la decència i la 
dignitat més bàsica de l’ésser humà . 

Mai una idea tan noble havia trobat refugi com ho ha fet en 
els últims dies, si no és sota la complicitat d’un govern socia-
lista a l’estat, que ha decidit no mirar cap a un altre costat, 
sinó fer costat a les més de sis-centes persones atrapades 
en l’horror, homes i dones, xiquets i xiquetes que fugen de la 
fam i de la mort, oferint-los un port d’acollida com serà el de 
València on el vaixell Aquarius arribarà en els pròxims dies . 
(Aplaudiments)

Hui donem també la benvinguda i ens sentim profundament 
orgullosos i orgulloses d’esta decisió, la primera de les deci-
sions que en matèria humanitària i amb respecte al dret 
internacional es van a succeir sens dubte amb el nou govern 
socialista a Espanya .

És sens dubte tota una declaració d’intencions d’una nova polí-
tica migratòria, basada en nous valors . Hui ens sentim orgullo-
sos de la ràpida resposta dels nostres governs de progrés de 
la comunitat, i ara també a l’estat a esta urgència humanitària, 
que permetrà rescatar 629 persones de la tragèdia,

Que permetrà salvar 629 vides humanes que esperen viure 
el seu present i llaurar l’esperança en el futur al qual tenen 
dret de manera incontestable en una terra d’acollida i soli-
dària com la nostra, que hui se situa en el mapa de la dignitat i 
de la justícia social arreu del món .

Els socialistes i els nous governs progressistes ací i a Espanya 
podrem mirar-los als ulls des del convenciment i des de la 
convicció que la solidaritat no és donar allò que ens sobra, 
la solidaritat és compartir el que tenim, l’immens valor que 
significa compartir el que tenim.

La defensa d’estos valors solidaris es representa amb 
l’arribada de l’Aquarius . Es representa també en la Declaració 
universal dels drets humans, que setanta anys després del 
seu naixement celebrem precisament aquest any 2018, es 
manté tan vigent i necessària com el primer dia .

La renovació del nostre compromís amb la solidaritat i la 
defensa dels drets humans la vam fer efectiva recentment 
amb l’aprovació de la nova llei de cooperació i desenvolupa-
ment sostenible, i el nou pla director a través dels quals es 
definixen els diferents instruments i modalitats de coopera-
ció al desenvolupament i els seus objectius .

Una llei on es reforcen precisament els mecanismes de 
desenvolupament de l’acció humanitària que compta per 
primera vegada en esta comunitat amb una estratègia valen-
ciana 2018-2022 .

L’expressió pràctica de tots ells a través dels quals es vehicula 
i canalitza l’ajuda són les diferents convocatòries i línies de 
subvenció destinades a la cooperació internacional i a l’acció 
humanitària .

Per això, senyor conseller, tot i tenint en compte que pràcti-
cament totes les convocatòries han estat ja publicades, per la 
qual cosa felicite la seua conselleria i la Direcció General de 
Cooperació, li pregunte: en quina fase de la seua tramitació 

es troben les convocatòries de subvencions de cooperació al 
desenvolupament? I si hi ha alguna novetat destacable per al 
present exercici .

Res més i moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria .

Li contestarà l’honorable conseller . Conseller, té vosté la 
paraula .

El senyor conseller de Transparència, Responsabilitat 
Social, Participació i Cooperació:

Bona vesprada .

Moltes gràcies, senyor president .

Gràcies, senyoria, per la seua intervenció .

Efectivament, vivim uns dies, unes jornades que quedaran 
per a sempre en la història del poble valencià .

Quan es congrega l’alegria de la solidaritat, crec que són dies 
especialment importants, i estic segur que nosaltres i segura-
ment el que serà més important, els nostres fills, les nostres 
filles, posaran en roig estos dies. Serà un dia autènticament 
de festa que no tindrem el dret d’oblidar mai . Això hem de 
celebrar-ho amb tota la gent de bona voluntat del nostre 
poble .

Estem molt contents de ser un govern que contribuïx a eixa 
possibilitat que el món tinga una altra cara, una cara més 
amable, més humana, via precisament el que és un eix del 
botànic, rescatar persones . Però este no serà un èxit del 
botànic, serà un èxit de tot el poble valencià .

Probablement això tindria el valor que té, que és altíssim, 
però també ha de sincronitzar-se en el dia a dia de la coope-
ració . I crec que ahí estem donant honestament passos 
importants, que sempre ens semblaran insuficients, perquè 
n’hi ha tant per a fer que és molt el que ambicionaríem i 
moltes vegades no tenim els recursos suficients.

Les subvencions a què sa senyoria feia referència són de quasi 
21 milions d’euros, un 23 més que l’any 2017 . Això és més del 
90% del programa pressupostari de la cooperació al desenvolu-
pament, i més de la mitat del pressupost total de la conselleria .

Des de 2015, quan arribàrem al govern, pràcticament s’ha 
multiplicat per cinc el pressupost destinat a la coopera-
ció internacional . Per tant, és una xifra més que notable, i 
així s’ha reconegut en molts fòrums espanyols i internacio-
nals . Tot això, sense considerar les accions de coordinació, les 
d’investigació i formació . Podem dir que enguany els projec-
tes de cooperació es classifiquen en tres blocs.

Primer, subvencions a ONGD, per a finançar projectes de 
cooperació al desenvolupament en països empobrits . 14 
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milions d’euros, amb un increment de més del 20% respecte 
de l’any passat .

Amb estes subvencions l’any passat es van finançar trenta 
projectes en setze territoris diferents, la majoria dels quals 
s’emmarcaven en les àrees d’agricultura i seguretat alimen-
tària, de govern i societat civil i salut .

Enguany, la convocatòria es va publicar el passat 25 d’abril . 
Comence a respondre concretament l’estat d’execució . 
S’han presentat 80 projectes . Estan sent valorats en aquest 
moment, d’acord amb la tramitació corresponent i serà 
immediata la publicitat dels resultats .

El segon bloc és acció humanitària d’emergència, que es guia pel 
pla director i per l’estratègia d’acció humanitària de la Comunitat 
Valenciana . Enguany s’ha dedicat dos milions i mig, amb un incre-
ment del 30% . Algunes d’estes intervencions són els convenis de 
col·laboració en entitats, com ara Creu Roja, Farmamundi, FAS, 
ACNUR i Unrwa, en un import d’1 .50 .000 euros .

D’altra banda, també s’ha convocat subvencions a ONGD 
per a projectes d’acció humanitària per a ajuda a víctimes de 
desastres naturals, o conflictes armats o població en situació 
de vulnerabilitat extrema . La convocatòria en aquest cas és 
d’un milió d’euros, es va publicar el 5 d’abril, s’han presentat 
un total de 26 projectes, que estan tramitant-se .

Junt a estos instruments, tenim una línia per a atendre, per 
mitjà del Comité d’Ajuda Humanitària i d’Emergència, situa-
cions d’extrema emergència. En este sentit, aprofite per a 
anunciar la immediata convocatòria per a adreçar una part 
d’estos fons a Guatemala, per les calamitats produïdes per 
l’erupció del volcà de Fuego .

El tercer bloc, en fi, són les actuacions per a fomentar 
l’educació de la ciutadania . El passat 1 de març es va convo-
car les subvencions per a projectes, amb una dotació total 
de tres milions d’euros, una inversió que entenem molt apro-
fitada, la dedicada a educació. S’han presentat 61 projectes 
que estan de nou també tramitant-se .

Finalment, comptem amb subvencions de 135 .000 euros per 
a projectes de recepció a defensors i defensores dels drets 
humans . Encara no està posada en marxa . Serà com vosté pot 
apreciar, l’única que quedarà .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor conseller .

Passem a la pregunta que formula l’il·lustre diputat Jordi 
Alamán al conseller d’economia sostenible . Senyor diputat, té 
vosté la paraula, senyoria .

El senyor Alamán i Tabero:

Val, moltes gràcies, senyor president .

Bueno, buenas tardes, conseller .

El motivo de la pregunta que le hago hoy viene dado por la 
cada vez más intensa alarma por los afectados de Idental, 
afectados consumidores, ciudadanos que ante una serie de 
prácticas se están encontrando en la más absoluta indefen-
sión y desamparo .

Estamos hablando de decenas de miles de afectados en todo 
el estado y de millares en el País Valencià . Las prácticas de 
esta empresa son por lo pronto irresponsables, donde la mala 
praxis se cierne sobre ciudadanos muy, muy vulnerables . 
Muy vulnerables .

Estamos hablando de una empresa que se vende como «una 
corporación hospitalaria social de dentistas con corazón», 
y que, por si fuera poco, usurpan lo que son competencias 
públicas, hablando de subvenciones, cuando en realidad en la 
esfera privada se trata de descuentos .

Muchas de estas prácticas tocan competencias varias, como 
la de la publicidad engañosa, que es estatal, por supuesto .

Sin embargo, como ya recoge el Estatut de autonomía, en 
materia de consumo La Generalitat tiene la competencia de 
defender a las personas consumidoras, cuando en la misma 
Constitución también se recoge, y cito literal, que se protege 
mediante procedimientos eficaces la seguridad, la salud y los 
legítimos intereses económicos de los mismos .

Las actuaciones de la administración llegan tarde . La alarma 
ha saltado hace relativamente poco, cuando hay centena-
res de ciudadanos en situaciones dramáticas, totalmente 
perdidas en cuanto a qué instancias pueden protegerles y 
defenderles .

Estamos hablando de una empresa que para prestar el tra-
tamiento dental cobra una financiación del paciente, a través 
del banco . Realiza un primer tratamiento, torpe, muy poco 
profesional, arrancando sin más toda la dentadura de los 
pacientes, para luego demorar citas y demorar más citas por 
meses, incluso años .

Se desentiende, porque una vez realizado el pago, utiliza 
todos los medios para no rematar el servicio . En cuestiones 
higiénicas, la empresa no tiene cuidado de un material de 
mala calidad y sin esterilizar, pudiendo transmitir enfermeda-
des, como ya ha hecho en numerosas ocasiones .

Genera dolores crónicos y se desentiende de atenderlos . No 
paga a los trabajadores, utiliza recién licenciados sin tutoriza-
ción, cobrándoles las prácticas a base de incentivos, por tra-
tamiento realizado .

Además, después de mutar de un timo como Iclinic, pasa a Idental, 
para en octubre pasado ser comprada por un fondo buitre, como 
es Weston Hill, repitiendo de nuevo estas prácticas . Se están 
cerrando diariamente clínicas en todo el estado, dejando caer 
a la empresa, lo que los efectos pueden multiplicarse y generar 
una situación de emergencia sin precedentes . De hecho, las clíni-
cas de Elche y Alicante ya cerraron y hoy mismo, a mediodía, han 
cerrado también las de Alfafar y las de Valencia .

Por eso le pregunto, ¿qué actuaciones está llevando la conse-
lleria en materia de consumo, perdón, disculpe…? ¿Qué 


